
Tábor bude! 

Přestože nám minulé týdny přichystaly starostí více než dost a chvílemi by se mohlo zdát, že krom 

roušek, dezinfekce, karantény, bezpečné vzdálenosti, počtu provedených testů a počtu nakažených 

osob nic jiného snad ani neexistuje, junácké středisko Orlík Humpolec započalo s radostnými 

přípravami na letošní skautský tábor. 

Humpolečtí skauti tradičně táboří na slunné louce v údolí Želivky nedaleko sedlické vodní elektrárny – 

jen několik minut chůze proti proudu řeky. Toto tábořiště je od roku 1990, kdy se konal náš první tábor 

po novodobé obnově Junáka (tehdy ještě v narychlo sehnaných stanech bez podsad), využíváno 

každoročně. Výjimkou byly jen roky 2012, kdy se tábor konal společně s pelhřimovskými skauty na 

jejich tábořišti u Mladých Břišť, a 2014, kdy se tábor konal na Orlovech. Stálé zázemí tábořiště tvoří 

táborová kuchyně, jídelna a sklad materiálu. 

Český skauting je unikátní tím, že jako jediný ve světovém skautském hnutí (snad jen s výjimkou 

slovenských sester a bratří) využívá k táboření originální český vynález – podsadové stany. Ty se staly 

nezaměnitelnou značkou českých výprav na světových jamboree (celosvětová setkání skautů).  

Poprvé byly podsadové stany použity v roce 1913 na skautském táboře, který u Pelíškova mostu poblíž 

Kácova na řece Sázavě vedl Jan Pulkrábek. Louka, na níž tento tábor stál, byla totiž podmáčená, a proto 

táborníci hledali způsob, jak zamezit vlhnutí slamníků od země. A nápad byl na světě… 

Dnešní podsadové stany sestávají ze stanové plachty, vypnuté na konstrukci, která je upevněna na tzv. 

podsadu, tvořenou čtyřmi dřevěnými panely (stěnami) spojenými do čtvercového půdorysu, kdy čelní 

stěna podsady je opatřena vstupními dvířky. Podsada je pro delší táboření na jednom místě velmi 

praktická v tom, že výrazně zvyšuje užitný prostor stanu, chrání táborníky před vlhkem a chladem, 

neboť umožňuje použití vyvýšených lůžek, a usnadňuje uložení tábornického vybavení a udržení 

pořádku ve stanech. 

I naše středisko využívá k táboření podsadové stany, které však i přes patřičnou údržbu a uskladnění 

nyní dosluhují, a je třeba je postupně obměnit. Velkou pomocí nám v tomto směru byla dotace 

z programu Podpora v oblasti ostatní zájmové činnosti, kterou nám poskytlo Město Humpolec a díky 

níž jsme mohli objednat sedm nových stanů. Rovněž nám pomohl finanční dar od společnosti Rodinný 

pivovar BERNARD a.s., který nám umožnil pořídit další dva nové stany. Děkujeme. 

Skaut je veselé mysli! Tak zní jeden z bodů skautského zákona, a proto se ani v nejisté době 

koronavirové nevzdáváme naděje. Tábor bude! 

Tomáš Horký – Horymír 

 

 



 

 

 


